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عضو هیئت رئیسه مجلس گفت: اقدام مجلس در 
عدم اعلام وصول لایحه بودجه سال ۱۴۰۲ خلاف 
قانون نیست، چرا که دولت جداول و برخی از ردیف 

های بودجه را برای ما ارسال نکرده است.
حسینعلی حاجی دلیگانی در گفتگو با مهر، در واکنش در پاسخ 
به این سوال که آیا عدم اعلام وصول این لایحه توسط مجلس 
خلاف قانون است؟ اظهار داشت: دولت هنوز لایحه بودجه سال 
۱۴۰۲ را به صورت کامل و رسمی به مجلس شورای اسلامی 

ارائه نداده است.
وی متذکر شد: چندی پیش اعلام شد که رئیس جمهور بودجه 
سال آینده را به مجلس شورای اسلامی ارائه داده است، در حالی 
که آن چیزی که به ما ارائه شــد، بودجه کامل نبود و جداول و 
برخی از ردیف ها هم ارائه نشده بود. ما نمی توانیم بودجه ای را 

اعلام وصول کنیم که کامل نیست.
عضو هیئت رئیســه مجلس تصریح کرد: مجلس شــورای 
اسلامی چندی پیش طرحی را در دستورکار داشت که بر اساس 
آن روند بررسی لایحه بودجه سنواتی تغییر می کند و باید احکام 
و جداول بودجه به صورت جداگانه به مجلس ارائه شود.وی ادامه 
داد: شورای نگهبان چند روز پیش این مصوبه را تأیید کرد و از 

زمانی که این قانون ابلاغ شود، باید اجرا شود.
نماینده مردم شاهین شهر در مجلس گفت: با توجه به اینکه 
شورای نگهبان اخیراً مصوبه مجلس مبنی بر دو مرحله ای شدن 
بررسی لایحه بودجه سنواتی را تأیید کرده است، پس دولت باید 
لایحه بودجه را بر اساس قانون مستقر و مطابق با روندی که طی 
همه سال های گذشته به صورت کامل به مجلس ارائه می کرد 
و به همراه احکام و جداول، به مجلس می فرســتاد که این کار 

را نکرد.عضو هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی بیان کرد: 
مجلس می تواند دو کمیسیون تلفیق جداگانه برای بررسی لایحه 
بودجه سال ۱۴۰۲ و برنامه هفتم توسعه تشکیل دهد تا سریع تر 

این لوایح بررسی و آماده بررسی در صحن علنی شوند.
حاجی دلیگانی گفت: تا پایان سال قاعدتاً نمی توان لایحه بودجه 
سال آینده و برنامه هفتم توسعه را به صورت کامل در مجلس 
بررسی کرد و چنین فرصتی نداریم و ممکن است بودجه را به 
صورت چنددوازدهم بررسی کنیم. در قانون هم به صراحت آمده 
است که اگر دولت تا ۱۵ آذر ماه لایحه بودجه را به مجلس نداد، 

باید بودجه چنددوازهم را هم ارائه دهد.
وی اظهار داشــت: البته امروز صبح مجلس شورای اسلامی 
جلســه ای غلیرعلنی برگزار می کند و وضعیت بررسی لایحه 

بودجه سال آینده و برنامه هفتم توسعه مشخص خواهد شد.

بودجه ناقص را نمی توان اعلام وصول کرد بررسی چالش های صندوق های بازنشستگی
بابایی: بر اساس قانون تجارت، دولت حق دخالت در 
عزل و نصب های صندوق های تامین اجتماعی ندارد

یک عضو کمیســیون اجتماعی مجلس با انتقاد از دخالت دولت در عزل و 
نصب های شرکت های وابسته به صندوقهای تامین اجتماعی گفت: بر اساس 
قانون تجارت، دولت حق ندارد که در عزل و نصب های این شرکت ها دخالت 
داشته باشد؛ در این زمینه باید عادت کنیم بر اساس قوانین از صندوق ها کار 

بخواهیم نه سلیقه دولت ها.
به گزارش ایسنا، علی بابایی کارنامی در جلسه دیروز مجلس پس از قرائت گزارش کمیسیون 
اجتماعی در مورد ارزیابی ابعاد چالشی صندوق های بازنشستگی و عملکرد دستگاههای اجرایی 
مربوط )با محوریت احکام قانونی، بودجه ای و جهت گیری بودجه ۱۴۰۲( در صحن مجلس، طی 
اظهاراتی با تاکید بر اینکه صندوقهای بیمه یکی از ابرچالش های ۲۰ سال آتی کشور محسوب 
می شوند، گفت: در برنامه هفتم باید دبیرخانه شورای عالی بیمه و شورای عالی رفاه را به وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی انتقال دهیم چراکه تا ابزار کار را به وزارت خانه اثرگذار انتقال ندهیم، 

نباید توقع داشته باشیم که اشراف کاملی بر وضعیت صندوق های بیمه ای داشته باشند.
نماینده ساری گفت: بر اساس تجارب حوزه های کارگری و توقعات از صندوقهای بازنشستگی، 
مدیریت متمرکز را خواهانیم.این عضو کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی با تاکید بر 
لزوم پرداخت بدهی دولت به سازمان تامین اجتماعی و دیگر صندوق ها، عنوان کرد: دولت ۴۰۰ 
هزار میلیارد تومان بدهکاری دارد؛ در این شرایط چگونه این صندوق ها می توانند خودشان را 

راهبری کنند و حقوق بازنشستگان کشوری و لشکری و تامین اجتماعی را پرداخت کنند.
بابایی کارنامی در پایان با انتقاد از دخالت دولت در عزل و نصب های شــرکت های وابسته 
به صندوقهای تامین اجتماعی گفت: بر اســاس قانون تجارت، دولت حق ندارد که در عزل و 
نصب های این شرکت ها دخالت داشته باشد؛ در این زمینه باید عادت کنیم بر اساس قوانین از 

صندوق ها کار بخواهیم نه سلیقه دولت ها.

 یوسفی: افزایش حقوق بازنشستگان
 در سال آینده باید براساس تورم باشد

عضو کمیســیون عمران مجلس گفــت: انتظار مــی رود افزایش حقوق 
بازنشستگان تامین اجتماعی و سایر صندوق ها در لایحه بودجه سال آتی 
متناسب با تورم صورت گیرد و مجدد مجبور به ترمیم و کمک معیشتی به این 
اقشار نباشیم.به گزارش ایسنا، مجتبی یوسفی در تذکری بیان کرد: شرکت مخابرات بهای 
آبونمان را به بهانه ارتقاء  خدمات در حوزه مخابرات و همچنین افزایش حقوق و مطالبات ۶۰ هزار 
بازنشسته این سازمان و همچنین توجه به حقوق کارکنان فعلی مخابرات افزایش داد اما تاکنون به 
هیچ یک از وعده های خود عمل نکرد. بخش نظارتی مجلس شورای اسلامی اقدامات مخابرات 
را در تعهدات خود به بازنشستگان و شاغلان فعلی این سازمان دنبال خواهد کرد.نماینده اهواز در 
ادامه اظهار کرد: با توجه به فرارسیدن بخش بودجه انتظار می رود به افزایش حقوق بازنشستگان 
تامین اجتماعی و سایر صندوق ها از اکنون به صورت دقیق توجه شود و براساس تورم باشد تا 

مجدد مانند سال قبل مجبور به ترمیم و کمک معیشت بازنشستگان نشویم.

 فقط ۱۲ درصد اعتبارات عمرانی 
در سطح استان ها تخصیص یافته است

نایب رئیس مجلس با اشاره به اظهارات رئیس سازمان برنامه و بودجه مبنی 
بر تحقق ۱۰۰ درصدی منابع بودجه ســال جاری خواستار شفاف سازی و 
اطلاع رسانی دولت در خصوص تخصیص مصارف بودجه در سطح ملی و 

استانی شد.
به گزارش اقتصاد آنلاین، علی نیکزاد که اداره جلسه علنی مجلس را برعهده داشت، بیان کرد: 
این که آقای میرکاظمی به عنوان رئیس سازمان برنامه و بودجه اعلام کرده است که بودجه سال 
۱۴۰۱ بدون کسری بوده و ۱۰۰ درصد منابع آن محقق شده است باید مستحضر باشند که براین 
اساس باید ۹ دوازدهم تمام پیش بینی های مصارف و ۹ دوازدهم تمام پیش بینی های بودجه 
جاری تاکنون پرداخت می شد.وی در ادامه با بیان اینکه باید بودجه عمرانی تخصیص می یافت، 
اظهار کرد: این که آقای میرکاظمی گفتند منابع بودجه ۱۰۰ درصد محقق شده،  لذا مصارف بودجه 
به همراه اعتبارات عمرانی باید پرداخت می شد. اکنون اعتبارات عمرانی در سطح استان ها تنها 
۱۲ درصد تخصیص یافته و اعتبارات ملی نیز ۶ درصد تخصیص یافته است. همکاران متعددی 
به ما مراجعه داشتند و خواستار شفاف سازی بر این موضوع شدند. انتظار می رود که دولت درباره 

تخصیص اعتبارات عمرانی و اعتبارات استانی و ملی اطلاع رسانی دقیقی داشته باشد.

به نام ایران، به کام کپی کاران
عضو هیات مدیره اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان فرش دستباف با 
بیان اینکه کپی طرح فرش های ایرانی بعضا به طور وسیع در هند و افغانستان 
اتفاق افتاده، گفت: فرش ایران اعتبار و سابقه متفاوتی دارد و هرچه ما غفلت 
می کنیم و با سیاست های غلط خودمان را تضعیف می کنیم، دیگران از این 

پیشینه استفاده می کنند.
مرتضی میری در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه حتی در مقطعی در هند به فرش بختیاری، 
عنوان فرش بختیاری هندی داده بودند، تصریح کرد: از ظرفیت های فرش دستباف ایران به 

خوبی استفاده نشده و بنابراین دیگران از آن استفاده می کنند.
به گفته عضو هیات مدیره اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان فرش دســتباف در حال 
حاضر هم ماجرای کپی طرح  فرش های ایرانی در جریان است، چراکه گنجینه غنی در فرش 
ایرانی است. البته برخی هم تغییراتی در این طرح ها اعمال می کنند و دارند ذائقه بین المللی را به 
سمت خودشان برمی گرداند. بنابراین یک جریان دنباله دار وجود دارد.میری در پاسخ به اینکه چه 
راه حلی برای حل این مشکل وجود دارد، اظهار کرد: قدم هایی برای حل این مشکل برداشته 
شد تا از کنوانسیون های بین المللی در موضوع مالکیت های معنوی استفاده کنیم. برخی از مناطق 
فرش بافی ایرانی هم ثبت جهانی شده است. اما هیچ وقت مشخص نشد چگونه باید از این امتیاز 
و ثبت جهانی استفاده کنیم. دولت تاکنون درباره سازوکارهای استفاده از این ثبت جهانی اطلاع 
رسانی نکرده است.وی با بیان اینکه فضا به لحاظ حقوق بین الملل برای پیگیری این موضوع 
فراهم اســت، تصریح کرد: اما این پیگیری گران قیمت اســت و باید راه های اجرایی به طور 

مشخص در حوزه فرش دستباف بررسی شود، اما این اتفاق هنوز نیفتاده است.

رییس اتحادیه توزیع کنندگان لوازم خانگی خبر داد؛
افزایش قیمت لوازم خانگی در بازار 

رییس اتحادیــه توزیع کنندگان لوازم خانگی تهران گفت: قیمت بعضی اقلام 
لوازم خانگی در ســطح عرضه بین ۱۰ تا ۱۵ درصــد افزایش یافته که پرونده 

شرکت های متخلف در تعزیرات در دست بررسی است.
به گزارش اقتصاد آنلاین، اکبر پازوکی افزود: افزایش قیمت این کالاها بدون مجوز و بدون هماهنگی 
با وزارت صنعت، معدن و تجارت و سازمان حمایت از حقوق مصرف کنندگان و تولیدکنندگان بوده 
است، به طوری که هیچ یک از آنها فهرست قیمت کالاهایشان را در سامانه ۱۲۴ بارگذاری نکرده و 
مجوز تغییر قیمت نیز دریافت نکرده اند.وی گفت: برخی از این شرکت ها همه محصولات و برخی 
دیگر تنها بعضی از اقلام خود را با ۱۰ تا ۱۵ درصد افزایش قیمت در بازار عرضه کرده اند.این مقام 
صنفی خاطرنشان کرد: عملکرد متخلفانه این شرکت ها از سوی سازمان حمایت و همچنین وزارت 
صمت در دست بررسی است و اسامی آنها پس از احراز تخلف اعلام خواهد شد.پازوکی بیان داشت: 
مصرف کنندگان و افرادی که این کالاها را گران تر خریدند و همچنین کاسبان، به دلیل ضعف قوانین 
و مقررات ما در این زمینه متضرر شده اند و هرچند با شرکت های متخلف برخورد خواهد شد؛ اما امیدی 
به اعاده حقوق متضرران نیست.وی خاطرنشان کرد: پرونده متخلفان که حدود پنج شرکت است و 
در بین آنها اسامی شرکت های بزرگ نیز دیده می شود، در تعزیرات حکومتی در دست بررسی است.
رییس اتحادیه توزیع کنندگان لوازم خانگی تهران یادآور شــد: آخرین بار اوایل امسال بود که مجوز 

افزایش قیمت رسمی به شرکت های تولیدکننده داده شد.

 وزارت بهداشت: محدودیت  کرونایی
 و تعطیلی در کار نیست

وزارت بهداشت اعلام کرد که هیچ گونه تصمیمی مبنی بر اعمال محدودیت ها یا 
تعطیلی مدارس و ادارات در موج تازه کرونا اتخاذ نشــده و برخی شایعات در این 

رابطه بی اساس است.
بــه گزارش اکو ایران، با افزایش خبرها و شــایعاتی در فضای مجازی درباره اعمال محدودیت های 
کرونایی، وزارت بهداشت واکنش نشان داد و اعلام کرد که »این وزارتخانه هیچ گونه تصمیمی مبنی 
بر پیگیری اعمال محدودیت ها یا تعطیلی مدارس و ادارات در مقابله با کرونا اتخاذ نکرده و صرفا نسبت 
به ماسک زدن در فضاهای بسته و سرپوشیده و تکمیل چرخه واکسیناسیون و تزریق نوبت یادآور توصیه 
می کند.«بر این اساس، مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، 
شایعات منتشر شده در فضای مجازی مبنی بر درخواست تعطیلی مدارس و دانشگاه ها به منظور پیشگیری 
از اوج گیری کرونا را رد کرد.طبق اطلاعیه وزارت بهداشت، توصیه این وزارتخانه ناظر بر ارتقای سطح 
ایمنی مردم به واسطه تزریق نوبت یادآور واکسن کروناست و  تدابیر محدودکننده در دستور کار قرار ندارد.
پیش از این وزارت بهداشــت تاکید کرده بود که مردم دُزهای ســوم و چهارم واکســن کرونا را در 
فواصل مشخص تزریق کنند، زیرا تاثیر بسیاری در کاهش عوارض ناشی از ابتلا به کرونا بخصوص 
در واریانت های جدید آن دارد.با ورود زیرسویه های جدیدی از سویه امُیکرون ویروس کووید-۱۹، آمار 
ابتلا به این ویروس در ایران و بسیاری از کشورهای جهان در حال افزایش است. وزارت بهداشت پیش تر 

اعلام کرده بود که موج جدید به مرور افزایش خواهد یافت و احتمالا تا پایان سال ادامه می یابد.

اخبار کوتاه 

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس در مورد طرح مالیات بر 
سوداگری، گفت: این طرح سرمایه های سرگردان و نقدیندگی 
داخل بازار را تا حدودی سروســامان می دهد و می تواند جلوی 

دلالی را بگیرد.
لطف الله ســیاهکلی در گفتگو با مهر، درباره طرح مالیات بر ســوداگری و 
سفته بازی، گفت: اگر طرح مالیات بر ســوداگری و سفته بازی تصویب شود، 
می تواند تا حدی بر کنترل قیمت دلار، طلا و سکه تأثیر داشته باشد.وی بیان 
کرد: این طرح سرمایه های سرگردان و نقدینگی بازار را تا حدودی سروسامان 
می دهد و کنترل کند و می تواند جلوی دلالی و سفته بازی را در بازار بگیرد، چرا 

که در حال حاضر بسیاری از سوداگران هیچ گونه مالیاتی پرداخت نمی کنند.
وی اظهار داشت: طرح مالیات بر سوداگری و سفته بازی نباید در قالب طرح به 
مجلس ارسال می شد، زیرا طرح جامعیت لایحه را ندارد.نماینده مردم قزوین در 
مجلس ادامه داد: هم اکنون نیز در مجلس در حال بررسی و تصویب این طرح 
هستیم. البته تا پیش از این، طرح مالیات بر سوداگری و سفته بازی اشکالاتی 
داشت و لازم بود که برطرف شود تا مشکلاتی را در پی نداشته باشد.سیاهکلی 
تصریح کرد: ما در این طرح علاوه بر جلوگیری از سوداگری در بازارها، در حال 
تلاش هستیم که برای دولت منبع درآمد مالیاتی مناسب ایجاد کنیم. بنابراین بعد 
از تصویب طرح مالیات بر سوداگری و سفته بازی، دولت باید آن به خوبی اجرا کند.

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس:

سوداگران هیچ مالیاتی نمی دهند
جلیل سالاری معاون وزیر نفت گفت: موضوع افزایش قیمت 
بنزین در سال آینده صحت ندارد چرا که هیچ مکاتبه یا ابلاغی 
انجام نگرفته و همچنین در قانون نیز چنین چیزی پیش بینی 

نشده است.
جلیل سالاری مدیرعامل شرکت پالایش و پخش فرآورده های نفتی در 
گفت و گو با خانه ملت، گفت: اصلا چنین موضوعی صحت ندارد چرا که 
هیچ مکاتبه یا ابلاغی انجام نگرفته  و همچنین در قانون نیز چنین چیزی 

پیش بینی نشده است.
مدیرعامل شرکت پالایش و پخش فرآورده های نفتی افزود: چیزی برای 

افزایش قیمت بنزین ابلاغ نشده و همچنین موضوعی هم پیش بینی نشده 
است.

مدیرعامل شــرکت پالایش و پخش فرآورده های نفتی اظهار کرد: تیتر 
برخی از رســانه ها یک جور اســت و در محتوای رسانه چیز دیگری دیده 
می شــود و عملا برخی از موارد که در رسانه ها چه معتبر و غیر معتبر و یا 
فضای مجازی منتشر می شود بیش تر نقش تشویش اذهان را دارد تا اینکه 

بخواهد واقعیت ها دیده شود.
جلیل سالاری معاون وزیر نفت یادآور شد: افزایش قیمت بنزین فعلا وجود 

ندارد زیرا در قانونی چنین موضوعی نیامده است.

مدیرعامل شرکت پالایش و پخش فرآورده های نفتی:

موضوع افزایش قیمت بنزین در سال آینده صحت ندارد

نماینده مجلس گفت: تا زمانی که ما با دنیا دعوا داریم 
و FATF را قبول نمی کنیم و پول خودمان را نمی توانیم 

مبادله کنیم، تثبیت قیمت  ارز امکان پذیر نیست.
به گزارش اقتصادآنلاین، مسعود پزشکیان، عضو کمیسیون بهداشت 
و درمان مجلس شــورای اسلامی بیان کرد: کاری که آقای فرزین 
)رییس جدید بانک مرکزی( کرده یک تثبیت یک ساله در کشور ایجاد 
می کند، البته اگر روی حرف خودشان بایستند. در این شرایط کسی که 
جنس وارد می کند و می فروشد، می داند دو هفته دیگر در بازار می تواند 

آن جنس را بخرد.
وی در ادامه توضیح داد: البته چون امروز ما با دنیا قطع رابطه هستیم، 
بیشتر دلارهای جنس هایی که می فروشیم به ما برنمی گردد. طبیعتاً 
روز به روز ارزش پولی ما پایین می آید. کسی هم نمی داند اگر جنسی 
را بفروشد، فردا می تواند آن را جایگزین کند یا خیر. به خاطر همین 

بی ثباتی در بازار بوجود آمده اســت. حال اگر حداقل دولت تضمین 
کند یک قیمت مشخصی را به تولیدکنندگان و واردکنندگان کالاها 
پرداخــت کند، می تواند یک تثبیت قیمتی در بازار برای تولیدکننده، 

واردکننده و عرضه کننده ایجاد کند.
پزشکیان در ادامه مطرح کرد: در حقیقت دولت سیزدهم ارز را از ۴ 
هــزار تومان به ۲۸ هزار تومان تبدیل کرده و تا حدودی رقم ها را به 
واقعیت ها نزدیک تر کرده اند. البته این موضوعات بستگی به ارتباطات 
بین المللی دارد، تا زمانی که ما با دنیا دعوا داریم و FATF را قبول 
نمی کنیم و پول خودمان را نمی توانیم مبادله کنیم، تثبیت قیمت ارز 
امکان پذیر نیست.نماینده مردم آذربایجان شرقی در مجلس ادعا کرد: 
به نظر من اول باید راه خودمان را به بازار جهانی باز کنیم و در تجارت 
جهانی ســهمی داشته باشیم. آن زمان مثل سایر کشورها نوسانات 
کوچکی خواهیم داشت.در خصوص برجام پزشکیان گفت: به نظر من 
آقای ظریف و دولت گذشته در مورد توافق برجام کار درستی کردند. 
صحبت این است که چرا نگذاشتند احیای برجام را همان دولت رقم 

بزند؟ این دولت نیز سقف خواسته هایش همان برجام است.
وی در ادامه تصریح کرد: در دولت جدید کسانی که با برجام مخالف 
بودند، می خواهد توافق کنند. در صورتی که این اتفاق شدنی به نظر 
نمی رســد. برای مثال امروز از ضمانت می گوییم، در صورتی که ما 
در داخل کشور قانون می نویسیم چهار سال بعد مجلس آن را تغییر 
می دهد. ضمانت اجرایی نمی توان برای قانون داشت، بعد می خواهیم 
از دنیا ضمانت بگیریم! هیچگاه هیچ قانون و معامله ای دائمی نیست. 

در نتیجه یک کار سیاسی است و باید نگاه کلی کشور اصلاح شود.

با شرایط سیاست خارجی ایران تثبیت ارز ممکن نیست

 برای قانون خودمان ضمانت نداریم 
بعد از دنیا ضمانت می خواهیم!

عضو کمیسیون برنامه و بودجه می گوید: در شرایطی که مردم گرفتار 
مشکلات اقتصادی هستند دعوا میان مجلس و دولت برای کشور 
مانند سمّ است و من واقعاً متأسفم از این مسئله ای که به این شکل 

پیش آمده است.
جبار کوچکی نژاد، عضو کمیسیون برنامه و بودجه در مجلس، در گفتگو با مُنیبان 
درباره طرح ممنوعیت خروج مســئولان از کشــور گفت: این امکان وجود ندارد که 
مسئولان را ممنوع الخروج کرد. بنده معتقد هستم مسئولان کار دارند و باید به جلساتی 
بروند یا کارهای شخصی دارند و گرفتار هستند. بنابراین اینکه ما همه مسئولان را 
ممنوع  الخروج کنیم به صلاح کشور هم نیست حالا چه نماینده باشد، چه از دولت 
یا بخش های دیگر نظام باشند. به عبارت دیگر  آیا می شود طرحی ارایه بدهیم که 
مسئولان به هیچ وجه نتوانند از کشور خارج شوند؟  افراد نیاز دارند به خارج از کشور 
بروند، شــخصی برای زیارت می رود، دیگری برای تجارت می رود، یکی کار اداری، 
مریض یا دانشجو دارد بنابراین ممنوعیت خروج مسئولان از کشور کار درستی نیست.

او در واکنش به اینکه در طرح ممنوعیت خروج مسئولان از کشور گفته شده خروج از 
کشور باید با اجاره سازمان های نظارتی صورت بگیرد افزود: اصولا کسی که می خواهد 
از کشــور خارج شود باید با دستگاه های نظارتی و حراست مربوط به مجموعه های 
خودشان هماهنگ کند لذا این طور نیست که اگر یک مسئولی بخواهد از کشور خارج 

شود برای خودش بلند شود و برود.
کوچکی نژاد در ادامه تصریح کرد: در مجموع فکر نمی کنم طرح ممنوعیت خروج 
مسئولان از کشور در صحن مطرح شود. اصولا اگر نماینده ای بخواهد از کشور خارج 
شود حراست مجلس و دستگاه های نظارتی تایید می کنند که او برود، همین طور نیست 

که طرف یک پاسپورت بگیرد و از کشور خارج شود.
عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس در پاسخ به اینکه چرا بودجه از طرف مجلس 

اعلام وصول نمی شود؟ اظهار کرد: اعلام وصول نشدن بودجه از طرف مجلس یکی 
از عجایب روزگار اســت. یعنی در زمانی که ما تلاطمات شدید اقتصادی در کشور 
داریم آنچه که می تواند این تلاطمات و بحــث ارز را مقداری آرامش بدهد و حتی 
به سرمایه گذاران و بخش خصوصی آرامش و اطمینان بخشد بحث قانون بودجه و 
قانون برنامه است که مسیر را هم یک ساله و هم پنج ساله روشن می کند. لذا معتقدم 
که دولت و مجلس باید بنشینند با هم تفاهم کنند و این مشکل را سریعاً حل کنند. 
کوچکی نژاد خاطرنشان کرد: در شرایطی که مردم گرفتار مشکلات اقتصادی هستند 
دعوا میان مجلس و دولت برای کشور مانند سمّ است. من واقعاً متأسفم از این مسئله ای 
که به این شکل پیش آمده است. در این چندین دوره ای که در مجلس حضور دارم 
اولین بار است که یک چنین اتفاقی می افتد و این اتفاق بسیار بدی است. دولت قول 
داده به قانون عمل کند ولی عمل نکرده است.او در پاسخ به اینکه منظور شما از عمل 
نکردن دولت به قانون چیست؟ یادآور شد: نکته این است که دولت باید قانون بودجه را 

رعایت می کرد. دولت باید ۱۵ آذر ماه بودجه را می آورد که نیاورده است.

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس:

 فکر نمی کنم طرح ممنوعیت خروج مسئولان 
از کشور در صحن مطرح شود

حذف یارانه آرد معادلات را به هم ریخت
قصه پرغصه نان؛ گرانی ها صف ها را طولانی کرد

کارشناسان می گویند به دلیل تورم موجود و گرانی اقلام خوراکی مردم به سمت نانهای 
سنتی سوق پیدا کرده اند و این امر در کنار عواملی مثل کاهش سهمیه آرد برخی واحدها 

موجب تشکیل صفوف طولانی خرید نان شده است.
نان یکی از اصلی ترین اقلام مصرفی در بین خانوارها است که بحث تامین درست آن با حساسیت های 
بسیاری همراه است و با توجه به وضعیت اقتصادی و معیشتی مردم شاید بتوان گفت هرگونه تغییری در نرخ آن 
می تواند حواشی بسیاری با خود به همراه داشته باشد. با این وجود این روزها در سطح شهر واحدهای نانوایی 
شکل و شمایلی متفاوت تر از گذشته دارند و برخلاف قبل، صفوف طولانی درب نانوایی ها نگاه ها را به خود 
جلب کرده است. برخی واحدهای نانوایی می گویند سهمیه آردی که تحویل می گیرند کفاف نمی دهد و خرید 
مردم بیش از گذشته شده است. برخی دیگر نیز معتقدند چون هنوز نان جزو ارزان ترین اقلام است لذا مردم 
بیشتر به سمت خرید نان سوق پیدا کرده اند تا شکم شان را با نان سیر کنند. هرچه هست با آزادسازی یارانه آرد 
صنف و صنعت در ابتدای سال جاری از یک طرف و با گرانی های اخیر و عدم افزایش حقوق ها متناسب با تورم 

موجود، رخ دادن چنین مسائلی دور از انتظار نبوده و نیست.
کسری سهمیه آرد برخی نانوایی ها بهانه ای برای آزادسازی نرخ آرد سنتی پزها است

با این وجود واحدهای نانوایی برخی شهرستانها از جمله شهر ری خبر از کسری سهمیه آرد خود می دهند و 
آن را یک دلیل اصلی تشکیل صفوف جلوی نانوایی ها عنوان می کنند. به طوری که قامتعلی عزیزی یکی از 
فعالان این صنف در منطقه نامبرده به بازار می گوید: همانطور که می دانید همه اقلام خوراکی از جمله نان های 
فانتزی گران شــده و با توجه به این گرانی ها، مردم به نان های سنتی بیش از گذشته رو آورده اند. از سوی 
دیگر فرمانداری شهر ری اقدام به کسر سهمیه آرد کرده و نانوایی هایی که بیش از ۴۰۰ کیلو سهمیه داشتند 
را کسر سهمیه زده اند. بنابراین این واحدها بیش از ۴۰۰ کیلو نمی توانند پخت کنند و این عامل نیز بر طولانی 

تر شدن صفوف اثر گذاشته است.
عزیزی در پاسخ به این سوال که چرا کسری سهمیه اعمال شده است، گفت: به هر حال دولت می خواهد به 
هر طریقی شده در هزینه ها صرفه جویی کند و هر بار یک حرکت می زند. به طوری که در ابتدا چون دولت 
فکر می کرد بحث قاچاق آرد از سوی نانوایی ها صورت می گیرد طرح کارت خوانهای هوشمند را اجرا کرد و 

حال که مشخص شده این خلاف از سوی نانوایی ها نبوده اقدامات دیگر را در پیش گرفته است.
وی با اشاره به اینکه این کاهش سهمیه آرد برخی نانوایی های شهرری بی ربط به بحث تعیین بودجه سال بعد 
نیست گفت: در واقع همه این کارها بهانه ای است برای دولت و قصد دارد که آرد نان های سنتی را نیز آزاد کند.

این فعال صنف نانوایی ادامه داد: برای آزاد سازی آرد نان های سنتی دولت تصمیم قطعی دارد حال اینکه این 
سوبسید را به چه شکل می خواهد بدهد مثلا مستقیم به خود مردم بدهد یا به نانوا بدهد یا روش دیگری در نظر 
دارد مشخص نیست.وی در خصوص قیمت نان در صورت آزادسازی قیمت آرد نیز گفت: آزاد سازی آرد به این 
شکل خواهد بود که آردی که قیمت هر کیسه که الان به نرخ ۳۵هزار تومان به نانوا داده می شود به ۶۰۰هزار 

تومان می رسد و در آن موقع باید دید قیمت نان آن چقدر می شود!
نان فانتزی را گران کردند صفوف نان سنتی طولانی تر شد

بر اساس این گزارش علیرغم اینکه در برخی شهرها، سهمیه آرد سنتی پزها را کاهش داده اند در تهران این 
اتفاق نیفتاده است. احمد محمدی دیگر فعال صنف نانوایان که هم در بخش نان های حجیم و نیمه حجیم 
فعالیت دارد و هم در بخش نان های سنتی فعالیت می کند در این خصوص می گوید: در شهر تهران هیچ 
تغییری در قیمت و در سهمیه آرد داده نشده است.مدیرعامل اتحادیه تعاونی نان های حجیم و نیمه حجیم تهران 
در خصوص دلیل صفوف طولانی که اخیرا درب نانوایی ها تشکیل می شود نیز به بازار می گوید: علت این است 
که آرد نان فانتزی ها را گران کردند و لذا الان شاهد هستیم که مردم به سمت نان های سنتی متمایل شده اند 
و از آن طرف فروش نان های فانتزی نیز کاهش یافته است. به عبارت دیگر چون توان خرید نان فانتزی کمتر 

شده لذا مردم به سمت خرید سنتی ها هجوم آورده اند و این صفوف طولانی را رقم زده است.
 دولت نرخ نان به نانوایی ها نمی دهد اما هزینه های جانبی را 

حداقل ۵۰درصد افزایش داده است
وی در خصوص در خواست نانوایان سنتی مبنی بر افزایش قیمتها نیز اظهار داشت: حدود ۴-۵ سال بود که 
به سنتی ها نرخ نمی دادند و سال قبل نرخ دادند که قابل قبول برای سنتی ها نبود با این وجود نانوایی ها قبول 
کردند و قرار بر این شد که آخر سال ۱۴۰۰ تجدید نظری در نرخ نان بشود و به ما نرخ بدهند. اما تجدید نظری 

در نرخ نان نشد و در سال ۱۴۰۱ هم که آرد فانتزی ها آزاد شد نیز نرخ نان سنتی ها را ندادند.
محمدی افزود: در حالی نرخ نان سنتی را نمی دهند که کلیه هزینه های ما از جمله مزد کارگر، بیمه، دارایی، 
هزینه های برق و آب و غیره همه بیش از ۵۰درصد بالا رفته است. نانوا هم که توانایی ندارد از جیب هزینه کند 

لذا یا از وزن چانه می زند و یا از طریق فروش نان با کنجد هزینه ها را باید تامین کند.
وی خاطر نشان کرد: با این وجود الان دولت سامانه ای از طریق کارت خوان های هوشمندی که در بسیاری 

از نانواها گذاشته ترتیب داده، تا از آن طریق نسبت به میزان نانی که می فروشد به نانواها سهمیه آرد بدهد.
محمدی با تاکید بر اینکه این طرح هنوز اجرایی نشده است، گفت: با این وجود الان ۱۰ تا ۱۵درصد برای نانواها 

فعلا یارانه می دهد اما این هم جوابگوی نانوا نیست و باید اقدامی اصولی انجام بشود.
وی خاطر نشان کرد: در بخش نان های سنتی شاهد هستیم که واحدهایی داریم که فروش شان بالا است اما 
آرد کم می آورند لذا اگر این طرح اجرا شود این مشکل نیز حل می شود و نسبت به میزان خرید مشتریان به هر 
واحد صنفی آرد می دهند؛ یعنی به ازای میزان فروش هم دولت آرد به نانوا می دهد و هم سود می دهد بنابراین 

اگر اجرا شود خوب است و ما استقبال می کنیم به شرطی که درست اجرا شود.
علیرغم حذف یارانه آرد صنف و صنعت دولت کماکان یارانه سنگین آرد را می پردازد

بر اساس این گزارش یکی دیگر از مسائل پیرامون صنف نانوایان بحث تامین آرد مازاد بر سهمیه است. در واقع 
نان های سنتی و فانتزی هر دو از یک سامانه آرد خریداری می کنند اما بحث تفاوت قیمتها با بازار آزاد برای 
نان های سنتی مساله ساز است و در صورتی که مشتری باشد اما سهمیه آرد تمام شده باشد دیگر نانوایان مثل 

گذشته نمی توانند از بازار آزاد آرد تهیه کنند چون به صرفه نیست.
علیرضا نقره عضو هیات مدیره تعاونی نان های حجیم و نیمه حجیم تهران به بازار می گوید: برای ما در تامین 
آرد آزاد مشکلی وجود ندارد اما برای سنتی پزها مشکل شده است؛ به این معنا که یکی از دلایل تشکیل صفوف 
طولانی جلوی نانوایی های سنتی همین امر است. در واقع در گذشته که آردها همه یارانه می گرفت واحد نان 
سنتی که به اصطلاح پخت اش کم بود و سهمیه به او کم می دادند اگر کیفیت نان تولیدی اش خوب بود و 
مردم خرید زیاد داشتند با ۳۰درصد گرانتر آرد را از بازار آزاد خریداری می کرد و پخت می کرد و باز هم برای او 
صرفه داشت.نقره افزود: با این وجود الان اگر همان واحد نانوایی بخواهد آزاد خریداری کند چون نرخ آرد بسیار 
بالا است نمی تواند این کار را بکند و متضرر می شود. در نتیجه با همان میزان سهمیه نان می پزد و دست 
مردم می دهد.وی خاطر نشان کرد: این تفاوت قیمتی آرد که از اردیبهشت امسال به این طرف به وجود آمد 
باعث شد در بحث آرد آزادی که نانوایی های سنتی می گرفتند و مازاد بر سهمیه خود پخت می کردند دیگر 
قابل تامین نباشد و لذا نانوایی ها شلوغ بشود.نقره افزود: معضل دیگر این است که بخشی از نان سفره مردم را 
ما واحدهای نان حجیم و نیمه حجیم تامین می کردیم اما چون قیمت ها با آزادسازی ها افزایش یافته در نتیجه 

بخشی از مشتریان ما هم به سمت نان های سنتی متمایل شده اند و بر این صفوف طولانی دامن زده است.
وی در پایان گفت: جالب است که دولت با این هدف که یارانه سنگینی که بابت آرد پرداخت می کرد را از دوش 
خود بردارد آرد صنف و صنعت را آزاد کرد. اما امروز شاهد هستیم که با توجه به چرخش بیشتر مردم به سمت 
استفاده از نان های سنتی آن هم به دلیل ارزانتر بودن نسبت به دیگر نانها، دولت مجبور است سهمیه بیشتری 

به نان های سنتی بدهد و عملا باز هم همان یارانه را پرداخت می کند!

 کوچ فولادسازان به بازارهای دیگر
افزایش تولید فولاد به ۵۵ میلیون تن تا سال 1404؛ رویا یا واقعیت؟ 

عرضه محصولات فولادی در بورس کالا اگر منجر به شفافیت شود می تواند یک گام موثر در 
بازار فولاد ایران باشد به شرطی که از مشکلات غافل نشد و برای حل آنها مدیریتی یکپارچه 

و استراتژیک اتخاذ کرد.
به جرات می توان به این واقعیت مهم اشاره کرد که صنعت فولاد همواره از مهمترین صنایع ارزآور کشور است که 
در شرایط کنونی تولیدکنندگان و صادرکنندگان آن با مشکلات متعددی روبرو شده اند. تامین مواد اولیه و اخذ عوارض 
صادراتی سنگین را می توان از مهمترین چالش های فولادسازان برشمرد هرچند به این چالش ها، مشکلات دیگری را 
همچون قطعی گاز باید اضافه کرد.کارنامه درخشان صنعت فولاد در ارزآوری برای یک کشور از یک طرف و ایجاد 
اشتغال زایی در جامعه از طرف دیگر همچنان سبب شده که نگاه ویژه ای از سوی مسئولان به صنعت فولاد شود 
ولی این نگاه امروز نیاز به برنامه ریزی استراتژیک و هماهنگ برای برطرف کردن مشکلات اساسی فولادسازان 
دارد.تحقق تولید ۵۵ میلیون تن فولاد در سال ۱۴۰۴ افق مهمی است که وظیفه آن بر دوش فولادسازان سنگینی 
می کند. از طرف دیگر با توجه به اینکه چشم انداز روشنی را از پایان جنگ روسیه و اوکراین نمی توان پیش بینی کرد 
به نظر می رسد فولادسازان ایرانی همچنان برای جذب مشتری در بازار جهانی باید در مسیری گام بردارند که برآمده 
از خلاقیت و کیفیت بالای تولید محصول باشد.افزایش چشمگیر خرید فولاد چین از روسیه در شرایط کنونی سبب 
شده تا صادرکنندگان ایرانی در حوزه فولاد به سراغ بازارهایی بروند که تحریم در آنها کارساز نیست تا بتوانند به 
سهولت ارز ناشی از صادرات را به کشور وارد کنند.تحریم ظالمانه ایران در بازار جهانی فولاد توسط آمریکا به نوعی 

از یک طرف کیفیت رقابت در بازارهای جهانی را کاهش داده است و از طرف دیگر موجب گران تر خرید کردن 
مشتریان پروپاقرص فولاد جهان از کشورهای دیگر به جز ایران شده است.ارائه راهکارهای اجرایی به صادرکنندگان 
محصولات فولادی در شرایط کنونی نیازمند تامل دقیق توام با بررسی همه جانبه بازار فولاد در جهان است.برای 
بررسی شرایط کنونی بازار فولاد ایران و جهان و ارائه راهکار عملیاتی به منظور حل مشکلات صنعت فولاد در 

کشورمان به سراغ دوتن از کارشناسان این حوزه رفته ایم، تا نظر آنها را درباره این موضوع مهم جویا شویم.
تامین سنگ آهن با عیار بالا نیازمند توسعه تکنولوژی معدنی در حوزه اکتشافات

علی بیات از کارشناسان و صاحب نظران بازار فولاد ایران با اشاره به اینکه با تداوم شرایط کنونی در بازار فولاد 
ایران به لحاظ تولید و صادرات دست یابی به تولید ۵۵ میلیون تن فولاد در سال ۱۴۰۴ بسیار سخت و دشوار است، 
گفت: برای افزایش تولید فولاد نیازمند استخراج بیشتر سنگ آهن هستیم که در شرایط کنونی شاید کمبود سنگ 
آهن و مواد اولیه برای فولادسازان به یک دغدغه مهم تبدیل شده است.بیات به فرسودگی ماشین آلات معدنی 
در معادن سنگ آهن ایران اشاره کرد و افزود: اگر بخواهیم به صورت جدی استخراج سنگ آهن از معادن متعدد 
ایران را افزایش دهیم باید درباره واردات ماشین آلات به روز معدنی به کشور راهکاری اساسی و عملیاتی را در نظر 
بگیریم.بیات بازگشت ارز حاصل از صادرات را مشکل مهم دیگری دانست که هم اکنون برای فولادسازان ایرانی 
به یک چالش مهم تبدیل شده است و افزود: با توجه به اینکه سهم واردات چین نسبت به خرید فولاد از روسیه 
بیشتر شده و میزان صادرات فولادسازان ایرانی به چین هم کمتر از گذشته است باید برای بازاریابی محصولات 

فولادی ایران در جهان زیر سایه تحریم هم تاملی شگرف کرد.وی خواستار پیشرفت اکتشاف معادن برای تولید 
مواد اولیه در صنعت فولاد ایران شد و تصریح کرد: موضوع تامین سنگ آهن با عیار بالا برای فولادسازان را می توان 
در داخل کشور حل وفصل کرد به شرطی که در حوزه اکتشاف بتوان با استفاده از تکنولوژی های روز دنیا گام های 

اساسی و مهم برداشت.
جدال فولادسازان با بازار راکد داخلی و جهانی در سایه تحریم

حسام الدین والی از دیگر صاحب نظران صنعت فولاد ایران با بیان اینکه این صنعت هم اکنون نیازمند حمایت 
مسئولان و هماهنگی دقیق دستگاه های دولتی است، گفت: کمبود خرید فولاد در بازارهای داخلی و خارجی 
دغدغه فولادسازان ایرانی را دوچندان کرده که باید دولت برای این مضوع راهکارهای مهم و جدی را در نظر 
بگیرد.والی با اشاره به چشم انداز مبهم صنعت فولاد در صورت تداوم شرایط کنونی بسیار مبهم ارزیابی کرد و افزود: 
هزینه های جاری از برق، گاز و آب گرفته تا حقوق کارگران برای فولادسازان افزایش جشمگیری داشته است ولی 
در حوزه قیمت گذاری با توجه به افزایش نرخ ارز شاهد قیمت گذاری دستوری هستیم که وقوع این اتفاق انگیزه 
فولادسازان برای تولید به صورت چشمگیری کاهش داده است.این کارشناس حوزه فولاد کوچ فولادسازان به 
سایر بازارهای دیگر را بسیار خطرناک عنوان کرد و گفت: عرضه محصولات فولادی در بورس کالا اگر منجر به 
شفافیت شود می تواند یک گام موثر در بازار فولاد ایران باشد به شرطی که از مشکلات غافل نشد و برای حل آنها 

مدیریتی یکپارچه و استراتژیک را اتخاذ کرد.


